

---

JOHANNES BRAHMS

---

# SYMPHONY No. 4

E minor/c-Moll/Mi mineur  
Op. 98

Edited by/Herausgegeben von  
Richard Clarke

PREVIEW  
Low Resolution



Ernst Eulenburg Ltd

London · Mainz · Madrid · New York · Paris · Prague · Tokyo · Toronto · Zürich

---

## CONTENTS

---

Preface .....	III
Vorwort .....	VII
Préface .....	
I. Allegro non troppo .....	
II. Andante moderato .....	
III. Allegro giocoso – Poco meno presto .....	III
IV. Allegro energico e passionato – Più allegro .....	153

**PREVIEW**  
Low Resolution

© 2011 Ernst Eulenburg & Co GmbH, Mainz

for Europe excluding the British Isles

Ernst Eulenburg Ltd, London

for all other countries

All rights reserved.

No part of this publication may be reproduced, stored in a retrieval system,  
or transmitted in any form or by any means,  
electronic, mechanical, photocopying, recording or otherwise,  
without the prior written permission of the publisher:

Ernst Eulenburg Ltd  
48 Great Marlborough Street  
London W1F 7BB

## PREFACE

Each of Brahms's four symphonies was the result of an extremely productive summer vacation; whereas the First Symphony in C minor, Op.68, was written in the village of Lichtenthal near Baden-Baden, the Second Symphony in D major, Op.73, was composed at Pütschach on the Wörthersee, the Third Symphony in F major, Op.90, in the town of Wiesbaden and the Fourth Symphony in E minor, Op.98, in the small town of Mirzuschlag in the Austrian province of Styria, where the composer spent the summers of 1884 and 1885. According to his first biographer, Max Kalbeck, Brahms lived in a house that had once been part of the town wall.

In the courtyard an open, covered gallery with small arches and small columns on the first floor ran down to a tower. Here Frau Maria Lauthirn owned a small large apartment – three rooms at the top. Brahms immediately rented it for 250 florins. He enjoyed walking through the several rooms, which were higher than the last one, in the style of a cyclical work, and in order to do so, as far as possible, he left both the tower and the lady. From his room he would walk down into the tower, count the steps, go up again, go back to walking around and around, from tree to tree, and when he had done this enough times, he would start again from the top of the tower, go down again, and so on. Miles as it was down there, he would climb the Kuhseetberg and then off again, in the abundance of winding walks about the surrounding pathways.<sup>1</sup>

According to Brahms's notebook for 1884, it was in the summer of 1884 in Mirzuschlag that he worked on the 'fourth symphony, the first movements' between late June and mid-October. During the following summer he was in Mirzuschlag from late May to September, and on this occasion his notebook reads: 'Symphony. Finale

and Scherzo.'<sup>2</sup> The surviving sources make it impossible to determine whether – as appears to be the case from these notes – Brahms really wrote the symphony's fourth movement before the Scherzo, or whether the order of the work's cyclic structure was already established at this point. It is striking, however, that it was when composers came to write the finale, either as living organisms or as a kind of whole, that they began to emerge from their initial form. Brahms's Op.98, too, was composed in two stages and possibly even in two different years – which in the case of the finale was a non-negotiable creative

process. Brahms always wore a veil of secrecy and silence over his work as a composer, at least during his lifetime. The work in question was finished in 1885, in the middle of the Fourth Symphony, however, rumours had already begun to circulate in 1884, the very time when he was completing the first two movements of the piece. In October 1884, for example, we find Elisabeth von Herzogenberg, the wife of the composer Heinrich von Herzogenberg, writing to Brahms: 'Heinz sends his best wishes and wants to know if it is true about the fourth symphony.'<sup>3</sup> Five weeks later Clara Schumann wrote to the composer: 'You have written to tell me about various vocal works, even though I have not yet seen them, and yet I have been hearing a great deal about a fourth symphony.'<sup>4</sup> These rumours may have been fuelled by a letter that Brahms wrote to his publisher, Fritz Simrock, on 19 August 1884, the final sentence of which reads: 'But it seems to me that I should

<sup>1</sup> Quoted by Christian Martin Schmidt, *Johannes Brahms: Sinfonie Nr. 4 e-Moll*, op. 98. *Einführung und Analyse* (Münich, 1980), 185.

<sup>2</sup> Quoted by Schmidt, *Johannes Brahms* (op.cit.), 186.

<sup>3</sup> Quoted by Schmidt, *Johannes Brahms* (op.cit.), 186 (letter of 2 December 1884).

<sup>1</sup> Max Kalbeck, *Johannes Brahms*, 4 vols. (Berlin, 1908–14), III/2, 435–6.

get hold of some better paper with more staves.<sup>15</sup> Simrock may have interpreted this remark in the same way that Kalbeck did: 'The "better paper with more staves" is a give-away to the reader and publisher: Brahms was working on his fourth symphony.'<sup>16</sup>

Brahms completed work on the score in the autumn of 1885, and it was not long after his return to Vienna at the beginning of October 1885 that he and Ignaz Brill performed the composer's own arrangement of the symphony for piano duet for a small group of friends that included the music critic Eduard Hanlick, the surgeon Theodor Billroth and the conductor of the Vienna Philharmonic, Hans Richter. As early as the beginning of September 1885, while he was still in Mürzzuschlag, Brahms had approached the conductor of the Meiningen Court Orchestra, Hans von Bülow, in connection with the first performance of his new symphony.

Unfortunately, the piano arrangement did not much like to have written his fourth symphony. [...] But there are a few choir-like lying pieces which, taken together, people a symphony. On my coming to Vienna, the orchestra it has often occurred to me to play it with you in a private room. I will find a suitable occasion, and you, dear friend, will be pleased to come along because we want to hear it.

During the preparation of the score Brahms made a number of alterations to the original composition's original tempo markings. For example, he changed from *Allegro* to *Allegro non troppo*. He also added a dynamic marking at the very start of the work:<sup>17</sup> according to him, 'begun by a string pizzicato, the winds – in full force – were to sustain a six-four chord'. A minor throughout the first two bars, and only then were they to introduce the tonic with a two-bar chord of B minor. Clearly, then,

Brahms intended to begin his symphony with a plagal cadence on the subdominant, an opening that would have found an obvious echo in the work's other archaisms, from the Phrygian harmonies of the second movement to the passacaglia form of the finale. As such, this opening would have provided an overall mould for the symphony as a whole. But, as shown in this new four-bar introduction, the performance unit that Brahms had in mind when he had written in May 1885 had changed.

There is little doubt that most writers on the work have agreed with the view that since the time of its first performance, its musicality, its consistency and its complexity, both in form and in these parts – the whole and the parts – have often been observed. That is to say, in the *Fourth Symphony*, the Fourth Movement, in particular, there we trace the musical development of the piece, which leads from despair to hope, from gloom to light. It begins in the minor and ends in the major; only the second movement is still carrying a brighter overall impression, while the first movement in C major is wild and impetuous by contrast. As for the second movement – the work's archaisms – commentators have noted not only the afore-mentioned modal textures in the second movement and the formal design of the final movement, which is indebted to the Baroque form of the passacaglia, with its stream of variations upon a repeated ground, but also parallels with two works by Johann Sebastian Bach: many writers have drawn attention to the evident similarity between the final movement's passacaglia theme and that of the final chorus of Bach's Cantata BWV 150, *Nach dir, Herr, verlanget mich*, while other writers have pointed out the resemblance between the second movement's second subject and the aria 'Gottes Engel weichen nie' from Cantata BWV 149, *Man singet mit Freuden vom Sieg*.<sup>18</sup> Brahms, who took a lifelong interest in the music of all periods and styles, had a

<sup>15</sup> Quoted by Schmidt, *Johannes Brahms* (op.cit.), 185

<sup>16</sup> Schmidt, *Johannes Brahms* (op.cit.), 185

<sup>17</sup> Quoted by Schmidt, *Johannes Brahms* (op.cit.), 187

<sup>18</sup> See Schmidt, *Johannes Brahms* (op.cit.), 180

<sup>19</sup> See Schmidt, *Johannes Brahms* (op.cit.), 237

subscription to the old complete edition of Bach's works and is known to have been familiar with these cantatas. We come finally to the third of the above points: the complexity of Brahms's Fourth Symphony. Elisabeth von Herzogenberg was one of the first to speak of the 'ingenious' motivic and thematic relationships within the work, a wealth of allusions which by her own admission she was able to appreciate only by examining the score but not by listening to the music:

I feel as if this piece is unduly calculated to appeal to the eye of an observer with a microscope at his disposal, as if all its beauties are not visible to the mere amateur and as if it represents a miniature world for the clever and knowledgeable. [...] I have discovered a whole series of passages only by looking at the score and have to admit that I would have taken them in only with the ears of my intellect, not with those of my senses and feelings unless my eyes had come to the rescue.<sup>11</sup>

These lines address a *topos* in the reception of music in general: the coherence of the work as a whole and the artificial encoding of its details. In his review of Berlioz's *Harold en Italie*, Liszt described this as the 'activity of feeling and thinking',<sup>12</sup> while Schoenberg spoke in this context of the 'duality of heart and brain'.<sup>13</sup> It is precisely this duality – emotional understanding and intellectual comprehension – a tension that characterizes every composition. As we move from left to right towards the end of the article, the music of Brahms's Fourth Symphony will allow us listen to the four hours of silence and find something – and this may well be something conceptually new.

Klaus Döge

Translation: Stewart Spencer

# PREVIEW

## Low Resolution

<sup>11</sup> Quoted by Schmidt, *Johannes Brahms* (op. cit.), 202.

<sup>12</sup> Franz Liszt, *Schriften zur Tonkunst*, ed. Wolfgang Marggraf (Leipzig, 1991), 193.

<sup>13</sup> Arnold Schoenberg, 'Heart and Brain in Music (1946)', in: *Style and Idea*, ed. Leonard Stein (Berkeley, 1984), 53–76.

**PREVIEW**

Low Resolution

# VORWORT

Wie bei seiner 1. Sinfonie (c-Moll, op. 68) das Dorf Lichtenthal bei Baden-Baden, wie bei seiner 2. Sinfonie (D-Dur, op. 73) der Ort Pötschach am Wörthersee und wie bei seiner 3. Sinfonie (F-Dur, op. 90) die Stadt Wiesbaden, so war es bei seiner 4. und letzten Sinfonie e-Moll op. 98 das Städtchen Mürzzuschlag in der Steiermark gewesen, in dem Johannes Brahms 1894–95 seine sinfonisch äußerst produktiven Sommerferien verbrachte. Gewohnt hatte er dort, dem Brahms-Biograph Max Kalbeck zu folge, in einem Haus, das ehemals Teil der Stadtbefestigung gewesen war.

Im Hof lag eine offene spitzbogige, geöffnete Galerie mit kleinen Stufen am ersten Stock, die bis zu einem Turm. Dort war eine größere Wohnung (drei Zimmer mit Küche) bei Frau Maria Landauer frei, und Brahms mietete sie während seiner Ferien. Er machte ihr Verständigen, durch das gewünscht, zu geben, die stufenweise bis in die Sitzreihen eines klassischen Werkes in die Höhle des Löwes hinein, um sie möglichst lange zu unterhalten. Bei einer Besuch der Pächterin die Hoffnung ausgesetzt, daß sie den Raum kostenfrei für ihn überlässt, protestierte Brahms, die Gruppe sei zu groß für die Wohnung. „Sie kann nicht auf mich hören“, erwiderte die Frau Landauer, „denn ich habe keine Kinder.“

Am 1. Oktober 1884 schrieb er dem Verleger Pritz Simrock im Notizkalender für das Jahr 1885: „IV. Sinfonie, die ersten drei Teile sind im Notizkalender von Jahre 1885, die vierth. von Ende Mai bis September 1884.“ Daß Brahms in Mürzzuschlag aufhielt, ist zu „Sinfonie Nr. 4 e-Moll, op. 98. Einführung und Analyse“<sup>1</sup>. Brahms dagegen – wie es die Eintragungen nahe legen – wirklich den vierten, den Finalsatz, vor

dem Scherzo, dem in der Symphonie dritten Satz, komponierte, läßt sich im Hand der überlieferten Quellen nicht beweisen. Auch, aber bleibt vor dem Horizont jeder zu ästhetischen Organen machen, so vom teleologischen Standpunkt aus, der Urzelle, aus dem Schaffensdrange, aus dem zur vollen Entfaltung neigenden Drange, so wie es Brahms in seinem Brief an Clara Schumann beweist, soviel er kann, und das heißt eigentlich, soviel er will, was er will, was andere als Schaffensästhetik und

kompositorisches Geschick ist. Ein entsprechende Werk nicht zu schaffen, ist eben kein Werk, ein Teppich der Verzierung, der Schmuck und nicht als Geheimnisvollen Schluß, der nicht weiter geht. Brahms allerdings wurde im Jahr 1884 – zu einer Zeit, zu der Brahms gerade die beiden ersten Sätze komponiert hat – berichtswise geredet. Ende Oktober 1884 ausgespieltweise fragt die mit Brahms vertraute Komponistengattin Elisabeth von Gagern in einem Brief: „Heinz grüßt dich, er will wissen, ob die vierte Sinfonie wahr ist.“<sup>2</sup> Und fünf Wochen später richtet Clara Schumann an Brahms die Zeilen: „Du schreibst mir von Gesangssuchen, die ich aber noch nicht sah, und viel höre ich von einer IV. Sinfonie?“<sup>3</sup> Ausgangspunkt für diese Gerüchteküche könnte ein Brief des Komponisten an seinen Verleger Pritz Simrock vom 19. August 1884 gewesen sein, dessen letzten Satz, „Mir scheint über, ich nehme besseres Papier mit mehr Systemen“<sup>4</sup> der Verleger möglicherweise genauso verstand, wie Max Kalbeck: „Das ‘bessere Papier mit mehr Systemen’ ist ein verrätherischer Wink für den Leser und Verleger: Brahms arbeitet an seiner vierten Sinfonie.“<sup>5</sup>

<sup>1</sup> Max Kalbeck, *Johannes Brahms*, Bd. III, Berlin 1919, S. 435f.

<sup>2</sup> Zitiert nach Christian Martin Schmidt, *Johannes Brahms. Sinfonie Nr. 4 e-Moll, op. 98. Einführung und Analyse*, München 1980, S. 185.

<sup>3</sup> Zitiert nach Schmidt, a. a. O., S. 186.

<sup>4</sup> Ebd.

<sup>5</sup> Ebd., S. 185.

<sup>6</sup> Ebd.

Nach dem Abschluss der Komposition im Herbst 1885 und ziemlich bald nach seiner Rückkehr nach Wien spielte Brahms Anfang Oktober 1885 zusammen mit Ignaz Brüll seinen Freunden – darunter der Musikkritiker Eduard Hanslick, der Chirurg Theodor Billroth sowie der Dirigent der Wiener Philharmoniker Hans Richter – die neue Sinfonie in einer von ihm selbst erstellten Bearbeitung für Klavier zu vier Händen vor. Und bereits Anfang September 1885, noch von Mürzzuschlag aus, war Brahms bei Hans von Bülow, dem Dirigenten der Meiningen Hofkapelle, wegen der Uraufführung seiner neuen Symphonie vorstellig geworden:

[...] leider ist es mit dem Klavierkonzert das ich gerne geschrieben hätte, nichts Rechtes geworden [...] Ein paar Ent'actes aber liegen da – was man zusammen gewöhnlich eine Sinfonie nennt. Unterwegs auf den Konzertfahrten mit den Meiningern habe ich mir oft mit Vergnügen ausgesetzt, ob sie bei Hoch hilfsch und behaglich probieren, ob das tot ich noch heute noch – wie es sich auf den Gedanken, ob sie weiteres Publikum kriegen, nicht denkt, ob sie weiteres Publikum kriegen. Die Kirche nämlich, sie schmeckt nach dem Klima – die Klischeen, das heißt, was du sagst, würdest Du nicht essen.

Im Laufe der Jahre, insbesondere seit dem Werk zum ersten Mal aufgeführt wurde, änderte Brahms das urteil über seine eigene Komposition. Noch im Jahr 1890 schrieb er seinem Sohn Siegfried: „Ich kann Ihnen nicht genug danken, daß Sie mir Ihre Meinung über die Sinfonie gegeben haben.“<sup>7</sup> Eine solche Anerkennung kam ihm sicherlich von seinem Vater, begleitet von einem gewissen Schmunzeln, über die ersten beiden Sätze, in denen ein a-Moll-Dreiklang in Ganztonfolge aushalten und erst dann mit dem eindringlichen e-Moll-Akkord in die Grundtonart überwechseln. Das bedeutete nichts anderes, als dass Brahms damals seine 4. Sinfonie in e-Moll harmonisch plagal, auf der Subdominante beginnen lassen wollte. Dies hätte mit den Archaismen des Werkes – der phrygischen Harmonik des zweiten Satzes ebenso wie dem Passacaglia-Modell des Finales – deutlich kor-

respondiert und wie ein beredtes musikalisches Motto für das Ganze gewirkt. Noch vor der Uraufführung aber tilgte Brahms diese neue viertaktige Einleitung und kehrte damit zum ursprünglichen Mürzzuschlager Anfang zurück.

Es waren vor allem drei Punkte, die die Musikkritik von der Uraufführung an in Verbindung mit der Brahms'schen Aufführung immer wieder zur Sprache brachte. Die tiefe Melancholie, die durch die Kompliziertheit, Humor und ironische Sparsamkeit (Melancholie) verbunden war, war so stark, dass die Viertel ebenfalls als Melancholie gesehen wurden, in Moll stehend. Der zweite Punkt war die Hoffnungswellen (Hoffnungswellen), die in den ersten beiden Sätzen in Moll, etwas später in D-Dur und danach in C-Dur gespielt werden. Der dritte Punkt war der Ausdruck, dass die vier Sätze (Sätze 1–4) wurden nicht nur durch die thematischen, sondern auch durch die archetypalen Strukturen zusammengehalten. So wie die der barocken Variationsformen, die die Passacaglia verpflichtete komponierte, so war die finale Ausrichtung des Finalabtes nicht nur thematisch, sondern auch Parallelen zu Werken von Johann Sebastian Bachs: So wurde das Variationsmodell des Finalabtes mit dem Thema des Schlusschores von Bachs Kantate BWV 150 „Nach dir, Herr, verlanget mich“ in durchaus einleuchtende Verbindung gebracht und das zweite Thema des zweiten Satzes in Analogie zur Arie „Gottes Engel weichen nie“ aus der Kantate BWV 149 „Man singet mit Freuden vom Sieg gesehen.“<sup>8</sup> Brahms, stets an der Musikgeschichte mit all ihren Epochen und Stilen interessiert, war Abonnent der alten Bach-Gesamtausgabe und kannte diese Werke nachweislich. Was schließlich den dritten Punkt (Kompliziertheit) betrifft, so hatte schon Elisabeth von Herzogenberg von der Fülle der „geistreichen“ motivisch-thematischen Bezüge gesprochen, von einer Beziehungsfülle, die sie allerdings nicht in der Lage sei mit dem Ohr, sondern nur – die Partitur lesend – mit dem Auge aufzunehmen:

<sup>7</sup> Zitiert nach Schmidt, a. a. O., S. 187.

<sup>8</sup> Vgl. Schmidt, a. a. O., S. 186.

<sup>9</sup> Vgl. Schmidt, a. a. O., S. 237.